

中文外国语类核心期刊

中文社会科学引文索引 (CSSCI) 来源期刊

外语界

Foreign Language World

FOREIGN

# 外语界

FOREIGN LANGUAGE WORLD

3

2022

(双月刊)

上海外国语大学主办

LANGUAGE

WORLD

二〇二二年 第3期



# 外语界

(双月刊) 2022年第3期目录(总第210期)

## 外语学科建设

- 外语学科建设的行稳致远 蒋洪新、彭天笑 2  
关于新时代外语学科建设的几点思考 许钧 6

## 大学外语课程思政(栏目主持人:何莲珍)

- 《大学外语课程思政教学指南》内容重点研制与阐释 赵雯、刘建达 12  
基于《大学外语课程思政教学指南》的大学英语  
课程思政教学设计 向明友 20  
大学外语教师课程思政教学能力现状及发展需求研究  
张文霞、赵华敏、胡杰辉 28

## 外语教学

- 语言数据科学与应用学科:特征、领域与方法 胡开宝 37  
新文科背景下外语专业智慧学习共同体的构建  
及其促学效果研究 蔡妍、林璋 45  
人工智能背景下的计算机辅助语言学习研究进展(2011—2021)  
田臻、彭雅靖 53

## 二语研究

- 中美英大学生外语学习动机结构研究 安琪、张晓鹏 61  
外语阅读中的心流体验及其与阅读表现的关系  
高玉垒、张智义、倪传斌 70  
控制—价值评价对外语课堂焦虑和愉悦的预测作用 董连棋 79  
自我效能感和二语成就关系的元分析 王亚冰、黄运亭 89

**本刊声明:** 本刊已入编中国知网及其系列数据库,其收录论文作者著作权使用费与本刊稿酬一次给付。如作者不同意论文编入该数据库,请在来稿时声明,本刊将另行处理。

主管 国家教育部  
主办 上海外国语大学  
协办 高等学校外国语言文学类  
专业教学指导委员会  
高等学校大学外语教学  
指导委员会  
职业院校外语类专业教学  
指导委员会  
全国大学外语教学研究会  
全国大学英语四、六级  
考试委员会

执行主编 孙玉

编委会主任 姜锋

委员 曹德明 戴炜栋 何莲珍  
洪岗 蒋洪新 金艳  
宁琦 孙有中 孙玉  
王守仁 王文斌 文秋芳  
杨力 查明建 张逸岗  
仲伟合 邹申

责任编辑 施清波 李欣然

封面设计 程钢

编辑 《外语界》编辑部

地址 上海市大连西路558号

邮编 200083

网址 www.waiyujie.net

出版 上海外语教育出版社有限公司

印刷 上海叶大印务发展有限公司

发行范围 公开

国内发行 上海市报刊发行局

国内代号 4-438

国外总发行 中国国际图书贸

易总公司(中国

国际书店)(北京

399信箱)

国外代号 BM4070

国内统一连续出版物号

CN 31-1040/H

国际标准连续出版物号

ISSN 1004-5112

营业执照号 09000000202105080062

定价 12.00元

2022年6月25日出版

● 中文外国语类核心期刊

● 中文社会科学引文索引(CSSCI)来源期刊

# JOURNAL OF THE FOREIGN LANGUAGE WORLD

No. 3 (General Serial No. 210), June, 2022

---

## **Construction of the Foreign Language and Literature Discipline**

- Boosting a steady and sustained development of the foreign language discipline  
..... *JIANG Hongxin & PENG Tianxiao* 2
- Some thoughts on strengthening the foreign language and literature discipline ..... *XU Jun* 6

## **Integrating Moral Education into College Foreign Language Teaching** (*Guest Editor: HE Lianzhen*)

- Development and interpretation of the “Key Content Foci” of the  
*Guidelines for Integrating Moral Education into College Foreign Language Teaching*  
..... *ZHAO Wen & LIU Jianda* 12
- On design of moral education through college English courses based on the  
*Guidelines for Integrating Moral Education into College Foreign Language Teaching*  
..... *XIANG Mingyou* 20
- The status quo and needs analysis of college foreign language teachers’ teaching  
competence in curriculum-based ideological education  
..... *ZHANG Wenxia, ZHAO Huamin & HU Jiehui* 28

## **Foreign Language Teaching**

- Language data science and applications: Features, research areas and approaches  
..... *HU Kaibao* 37
- Construction and learning-promoting effectiveness of a smart learning community for  
foreign language majors in the context of the new liberal arts ..... *CAI Yan & LIN Zhang* 45
- The latest development of computer-assisted language learning in the context of  
artificial intelligence (2011–2021) ..... *TIAN Zhen & PENG Yajing* 53

## **Second Language Research**

- Exploring the structural differences in Chinese, American and British university students’  
L2 learning motivation ..... *AN Qi & ZHANG Xiaopeng* 61
- Flow experience in foreign language reading and its relationship with reading performance  
..... *GAO Yulei, ZHANG Zhiyi & NI Chuanbin* 70
- Predictive effects of control-value appraisals on foreign language classroom anxiety and  
enjoyment ..... *DONG Lianqi* 79
- A meta-analysis of the relation between L2 self-efficacy and language proficiency  
..... *WANG Yabing & HUANG Yunting* 89



**Journal of the Foreign Language World**, a bimonthly (February, April, June, August, October and December), is edited by Shanghai International Studies University and published by Shanghai Foreign Language Education Press. Domestic distributors: local post offices. Overseas distributors: China International Book Trading Corporation (China Publication Center), P.O. Box 399, Beijing, China. Address all correspondences to the Journal of the Foreign Language World, 558, Dalian Road (W), 200083, Shanghai, China.

---